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درخشش تراکتور با خمس بعد از 
جام جهانی

ورود  زمان  از  تراکتور  اما  نکنید،  باور  شاید 
پاکو خمس، نتایج بهتری را نسبت به دو مدعی 

فوتبال ایران کسب کرده است.
امتیاز  چهاردهمین  فولاد،  مقابل  پیروزی 
حساب  به  را  خمس  پاکو  هدایت  با  تراکتور 
سرخپوشان تبریزی واریز کرد تا این تیم جایگاه 
خود در رتبه پنجم را تثبیت کند و نیم نگاهی 
نیز به جمع چهار تیم بالای جدول داشته باشد.

نکته جالب در مورد تراکتور این است که از 
زمان جدایی خودخواسته قربان بردیف و حضور 
پاکو خمس )بعد از جام جهانی( تراکتور، نتایج 
بهتری نسبت به پرسپولیس و استقلال کسب 
کرده است. سرخپوشان تبریزی مقابل فولاد، 
استقلال، ذوب آهن و پیکان را شکست دادند و 
برابر مس کرمان و گل گهر نیز به تساوی رسیدند 

و تنها یک شکست برابر نساجی داشتند.
فولاد ۱۲  و  ملوان  پرسپولیس،  این مدت  در 
قرار  تراکتور  از  پایین تر  تا  کردند  امتیاز کسب 
بگیرند. البته این تعداد امتیاز برای قوی سپید 
انزلی، یک پیشرفت بزرگ محسوب می شود و 
باعث شده تا آن ها از پایین جدول جدا شوند 
برسند. مس رفسنجان  میانه های جدول  به  و 
بعد  برتر  لیگ  امتیازی  تیم ۱۱  استقلال، دو  و 
از جام جهانی محسوب می شوند و به عبارتی 
پاکو خمس با پیروزی مقابل استقلال در تبریز، 
توانست تیمش را در این جدول انتزاعی، بالاتر از 

استقلال ریکاردو ساپینتو قرار بدهد.
نکته جالب اینکه تراکتور پیش از ورود پاکو 
خمس به ایران در ۱۱ بازی ۱۵ امتیاز کسب کرده 
بود و متوسط امتیازی ۱.۳۶ را ثبت کرده بود، اما 
حالا با متوسط امتیاز ۲ به ازای هر بازی، در حد و 
اندازه های یک مدعی قهرمانی ظاهر شده است.

تنها تیمی که عملکرد بهتری نسبت به تراکتور 
جام  از  بعد  تیم  این  است.  سپاهان  داشته، 
با  و  کرده  امتیاز کسب  بازی ۱۶  در ۷  جهانی 
همین نتایج درخشان حالا به صدر جدول صعود 

کرده است.

رئیس فدراسیون فوتبال:
انتخاب سرمربی ایرانی در مجموع 

بهتر است
انتخاب  وضعیت  به  اشاره  با  تاج  مهدی 
سرمربی تیم ملی فوتبال ایران گفت: از همین 
الان انتقادات را می پذیریم اما در مجموع به 
نتیجه رسیدیم انتخاب گزینه داخلی بهتر است.

به گزارش مهر، مهدی تاج رئیس فدراسیون 
فوتبال درباره انتخاب سرمربی تیم ملی فوتبال 
ایران گفت: دو نوع نگاه برای انتخاب سرمربی 
داخلی  برای  موافقانی  و  مخالفان  دارد.  وجود 
و خارجی وجود دارد. ما افتخار افرینان داخل 
زیادی نظیر مهاجرانی، قلعه نویی، علی دایی 
و  نکونام  اخیراً  همین  حتی  ایم.  داشته  و… 

هاشمیان خیلی کمک کردند.
رئیس فدراسیون فوتبال افزود: به نظرم درباره 
خارجی ها هم مثل همین آقای کی روش زحمات 
روی  مثبتی  تأثیر  روش  کی  کشیدند.  زیادی 
فوتبال ما گذاشت. ما برای استفاده از خارجی ها 
محدودیت هایی داریم. موضوع اول تحریم است 
که همه جا تأثیر خودش را گذاشته است. به هر 
حال باید قوانین را با توجه به وضع موجود اداره 
کنیم. وقتی انتخاب هم شدیم همین شرایط را 

پذیرفتیم که وارد فدراسیون فوتبال شدیم.
پرونده ویلموتس یکی از متهمانش خود من 
و هیأت رئیسه قبلی هستیم. چرا متهم شدیم؟! 
موقع  به  را  ویلموتس  پول  نتوانستیم  چون 
بدهیم. همین موضوع برای برانکو، کالدرون و 
با  افتاد. این موضوع  اتفاق  استراماچونی و.... 
توجه به بند دو قوانین فیفا که مربوط به تعویق 
در پرداخت حقوق دو ماه از مربیان و بازیکنان 
است می تواند تبدیل به فسخ یکطرفه شود و 

تمام پولش را از ما بخواهد.
از  هم  کیفیت  با  و  نامی  مربی  ما  اکنون 
کشورهای مختلف که اتفاقا با توجه به سطح 
فنی بازیکنان ایرانی دوست دارند بیایند را داریم.
تاج در خصوص احتمال حضور »پاکو خمز« 
تاکید کرد: نه! اینها گمانه زنی خودش است. 
زنی  گمانه  که  کردند  مطرح  را  عده ای  دیدم 
خودشان است. در حالیکه فدراسیون کاملا بی 
خبر بوده استو به هر جهت یکی از کارهایی است 

که باید یکی از دو انتخاب را داشته باشیم.
ما انتقادات را برای انتخاب یکی از دو راهی که 
داریم از همین الان می پذیریم. چون می پذیریم 
مزایای سرمربی خارجی برای هدایت تیم ملی 
بیشتر است ولی با توجه به شرایط کشور فکر 
گزینه  که  رسیدیم  نتیجه  این  به  و  می کنیم 

انتخاب داخلی از جمبع جهات بهتر است.

پرنده ای با نیزه قرضی!

ارشیا مصدقی ملی پوش ایران در ماده پرش 
سالن  داخل  دوومیدانی  مسابقات  در  نیزه  با 
قهرمانی آسیا نیزه خود را ندارد و باید از نیزه سایر 

رقبایش استفاده کند.
به گزارش ایسنا، مسابقات دوومیدانی داخل 
سالن قهرمانی آسیا از ۲۰ تا ۲۳ بهمن در شهر 
و  می شود  برگزار  قزاقستان  کشور  نورسلطان 
اعزام  رقابت ها  این  به  ایران  ورزشکار  هشت 

می شوند.
ارشیا مصدقی ملی پوش ۱۷ ساله پرش با نیزه 
یکی از نفرات اعزامی است که برای اولین بار در 

قهرمانی بزرگسالان شرکت می کند.
مصدقی در گفت وگو با ایسنا به تمرینات و 
آمادگی خود اشاره و بیان کرد: حدود دو هفته 
است که در اردوی تیم ملی هستم و تمرینات 
شرایط  می دهم.  انجام  ربانی  آقای  با  را  خوبی 
خوب است و بدنم هم در پیک آمادگی قرار دارد. 

امیدوارم نتیجه خوبی بگیرم.
آسیا  قهرمانی  در  خود  رقبای  مورد  در  او 
نیزه  با  پرش  در  که  کسانی  تمام  از  گفت: 
شرکت می کنند، کم سن و سال تر هستم. یک 
رقیب فیلیپینی دارم که ۵.۹۰ متر می پرد و در 
مسابقات جهانی دوم یا سوم شد. ۱۸ ورزشکار 
در قهرمانی آسیا حضور دارند که حداقل ۱۰ نفر 
آنها بالای ۵ متر می پرند. رقبای قدری دارم و 
تجربه خیلی خوبی است. از مسئولان فدراسیون 
تشکر می کنم که من را به این مسابقات اعزام 
می کنند. امیدوارم  در جوانان آسیا که خرداد ماه 
۱۴۰۲ برگزار می شود، جواب لطف و زحمت آنها 

را بدهم.
مصدقی با اعلام اینکه در قهرمانی آسیا نیزه 
داد: فدراسیون  ادامه  ندارد،  اختیار  را در  خود 
خیلی تلاش کرد که نیزه من را به قزاقستان ببرد 
اما از آنجایی که پرواز دو مسیره است، نتوانستیم 
نیزه را ببریم. از آقای هاشم خزایی و مسئولان 
تشکر می کنم که پیگیر کارم بودند. امیدوارم در 

مسابقات نیزه پیدا کنم و نتیجه خوبی بگیرم.
او به اهمیت نیزه شخصی ورزشکاران در نتیجه 
رقابت شان اشاره کرد و گفت: وسیله ای است که 
هر روز با آن تمرین می کنیم. وسیله شخصی 
است که اندازه  آن متناسب با فرد ساخته شده و 
ویژگی های آن با نیزه ای دیگر متفاوت است. کار 
سختی است که ورزشکار برای اولین بار با یک 

نیزه ناآشنا بپرد.
مصدقی در مورد تهیه نیزه در جریان مسابقات 
قهرمانی آسیا گفت: باید با حریفانم صحبت کنم 
که ببینم نیزه پیدا می کنم یا نه. فدراسیون تمام 
تلاش خود را کرد اما به دلیل خط هوایی امکان 

ارسال نیزه ام وجود ندارد.
ملی پوش پرش با نیزه ایران به تجربه حضور 
در قهرمانی آسیا بزرگسالان اشاره و بیان کرد: 
بهترین تجربه ای است که تا به این سن داشته ام. 
از مسابقات جوانان جهان هم برایم تاثیرگذارتر 
است. این مسابقات برایم مثل بازی های آسیایی 
از چند سال  بعد  ورزشکاران  است چون همه 
تعویق مسابقات به دلیل کرونا، امسال شرکت 

کرده اند.
شانس  که  سوال  این  به  پاسخ  در  مصدقی 
یا  دارد  را  هانگژو  آسیایی  بازی های  در  حضور 
خیر، گفت: تمام تلاشم را می کنم. با عددهایی 
که الان در تمرین می پرم و نتایجی که با کمک 
نفرات  جزو  می کنم  فکر  می گیرم،  ربانی  آقای 
اعزامی به بازی های آسیایی باشم. آقای ربانی 
تشکر  او  از  می کند.  درک  را  رشته  این  واقعا 
و خانواده ام هم ممنون  فدراسیون  از  می کنم. 

هستم که حمایتم می کنند.

پریرا در تمرین پرسپولیس حاضر شد
مهاجم جدید برزیلی تیم فوتبال پرسپولیس در 

محل تمرین این تیم حضور یافت.
عقد  با  که  پریرا  لئاندرو  ایسنا،  گزارش  به 
قراردادی یک سال و نیمه به پرسپولیس پیوسته 
است، بعد از انجام تست های پزشکی، در تمرین 
پرسپولیس حاضر شد و همراه سایرین تمرین 

کرد.
هفته   جریان  در  پرسپولیس  فوتبال  تیم 
نوزدهم لیگ برتر فوتبال ایران عصر چهارشنبه 

میهمان صنعت نفت آبادان  است.

به گزارش ایرنا، فرهاد اسماعیل نژاد سرمربی تیم 
کشتی فرنگی نونهالان هفته گذشته استعفا کرد و 
علیرضا دبیر نیز جاسم امیری را به عنوان جانشین 

وی انتخاب کرد.
گفت:  ایرنا  با  گو  و  گفت  در  اسماعیل نژاد 
بازنشسته ام و هزینه زندگی زیاد است لذا نتوانستم 
به صورت مجانی با فدراسیون کشتی همکاری کنم. 
زمانی که حسن رنگرز و حمید سوریان در فدراسیون 
سمت داشتند پیشنهاد شد تا مبلغی به عنوان ایاب 
و ذهاب به من پرداخت شود، اما این پیشنهاد عملی 
نشد و من تمام هزینه خود را پرداخت کردم. مجانی 
کار کردن من در حالی بود که در این چهار سال، 
حدود ۱۵۰ مربی و کشتی گیر در اردو حضور یافتند و 
چهره های شاخصی به رده سنی نوجوانان و جوانان 

کشتی فرنگی معرفی شدند.
گلایه های اسماعیل نژاد با واکنش رییس فدراسیون 
کشتی همراه شد. علیرضا دبیر بعد از پایان مجمع 
انتخاباتی استان تهران در پاسخ به سوال خبرنگار 
پرداختی ها  و  اقتصادی  بحث  به  اشاره  بدون  ایرنا 
به اسماعیل نژاد گفت: باور دارم استعفا کار افراد 
ضعیف است که توانایی انجام کاری را ندارند. پیش 
از استعفا برخی رفتن خود را به صورت شفاهی اعلام 
می کنند و من نیز بدون هیچ درنگی آن را می پذیرم. 
خوشم  نیز  آن  از  و  ندارم  دوست  را  استعفا  من 
نمی آید. کسانی که به عشق کشتی فعالیت می کنند 
دنبال استعفا نیستند. بهتر بود پیش از طرح استعفا 
مشکلات با ما در میان گذاشته شود تا آن را حل 

کنیم.
فرهاد  استعفای  دلیل  حالی  در  دبیر  علیرضا 
آن  با  بی درنگ  و  می داند  را ضعف  نژاد  اسماعیل 
موافقت کرد که در برابر استعفای حمید سوریان 

نایب رییس خود موضع متفاوتی را اتخاذ کرد.
دبیر که در جریان استعفای اسماعیل نژاد اعلام 
کرده بود که من استعفا را بدون نامه کتبی قبول 
می کنم نسبت به استعفای ژنرال هفت ستاره کشتی 
ایران اظهار نظر متفاوتی دارد و حتی نامه استعفای 
المپیک ۲۰۱۲ لندن را پاره کرد  دارنده مدال طلای 
و این اقدام دبیر در جلسه خصوصی با سوریان از 

سوی سخنگوی فدراسیون مورد تایید قرار گرفت.

از  پس  و  ماه  آبان  سوم  امامی  محمدابراهیم 
رییسی  نایب  پست  از  سوریان  حمید  استعفای 
کاملا  دبیر  بود:  گفته  مصاحبه ای  در  فدراسیون 
مخالف این استعفا بود و حتی نامه استعفای وی 
را پاره کرد. دبیر به سوریان اعلام کرده، مدیریت 
فدراسیون آشی است که خودتان برای من پختید، 
پس باید تا آخر با هم باشیم و پس از این جلسه 

مشکلات نیز حل شد.
امامی  آبان ماه  ابتدایی  روزهای  در  که  چند  هر 
که  بود  کرده  اعلام  کشتی  فدراسیون  سخنگوی 
رییس  نایب  استعفای  سوریان  و  دبیر  جلسه  با 

فدراسیون حل و فصل شده، اما غیبت های متوالی 
سوریان در فدراسیون کشتی همچنان ادامه دارد و 
تاکنون دبیر نیز برای جایگزین وی تصمیمی نگرفته 

است.
در  ایرنا  خبرنگار  سوال  به  پاسخ  در  حتی  دبیر 
خنده  با  فدراسیون  در  سوریان  حضور  خصوص 
در  سوریان  حضور  از  شما  مثل  هم  من  گفت: 

فدراسیون بی خبرم.
با  حمید سوریان در پنجم مردادماه سال ۱۳۹۸ 
حکم دبیر به عنوان نایب رییس فدراسیون کشتی 
آبان ماه  دوم  در  از سه سال  اما پس  انتخاب شد 

۱۴۰۱ رسما اعلام کرد که با فدراسیون همکاری ندارد. 
سوریان در چهار ماه کمترین حضور در فدراسیون 

کشتی را داشته است.
توجیه رییس فدراسیون کشتی برای عدم حضور 
نایب رییس مستعفی خود پرده از تصمیمات خاص 
سیدنی  المپیک  طلای  مدال  دارنده  جهت دار  و 
برداشت. دبیر در حالی موضع قاطعانه ای در برابر 
به  متهم  را  وی  و  داشت  اسماعیل نژاد  استعفای 
کاملا  سوریان  استعفای  برابر  در  که  کرد  ضعف 
جایگزینی وی  برای  کنون  تا  و حتی  بوده  منفعل 

اقدامی نکرده است.

در حالی که نسل پیشین تیم ملی را نسل طلایی قلمداد می کنند 
ملی، شاهد حضور  تیم  در  می توان  باز هم  نظر می رسد  به  اما 
نسل هایی باشیم که حتی از نسل پیشین هم دوران طلایی تری 

داشته باشند.
به گزارش ایرنا، نسل پیشین تیم ملی والیبال متشکل از بازیکنانی 

سید  غلامی،  عادل  محمودی،  شهرام  معروف،  سعید  همچون 
محمد موسوی، فرهاد قائمی و امیر غفور نسلی خاطره ساز بود که 
در اذهان مردم باقی ماند؛ نسلی که اتفاقات بزرگی را برای والیبال 
ایران رقم زد مثل صعود به المپیک و حضور در لیگ ملت ها و البته 

قهرمانی در آسیا.
این نسل آنقدر مورد توجه مردم قرار گرفت که لقب نسل طلایی 
والیبال ایران به آن داده شد؛ اما این توجهات تا جایی پیش رفت که 
که باعث ایجاد یک تصور اشتباه شد. تصوری مبتنی بر اینکه اگر 
بازیکنان نسل موسوم به نسل طلایی بازنشسته شوند والیبال ایران 

به شدت دچار مشکل خواهد شد.
عملکرد ضعیف تیم ملی والیبال در المپیک توکیو در شرایطی رخ 
داد که شاکله این تیم را بازیکنان نسل طلایی تشکیل داده بودند 
و این زنگ خطری برای والیبال ایران بود؛ چون همیشه این ترس 
وجود داشت که پس از پایان دوره نسل طلایی، والیبال ایران در 
سراشیبی سقوط قرار خواهد گرفت. بهروز عطایی که پس از المپیک 
توکیو سرمربیگری تیم ملی را بر عهده گرفت مجبور شد تیمی جدید 
بسازد؛ تیمی که تعداد زیادی از بازیکنانش جوان بودند و سایر 
بازیکنان هم که سن و سال بالایی داشتند تجربه بین المللی چندانی 

نداشتند.
نتیجه ای که تیم ملی در لیگ ملت ها گرفت نتیجه بسیار خوبی 

بود؛ به خصوص پیروزی مقابل لهستان که نشان داد این نسل هم 
می تواند حرف های زیادی برای گفتن داشته باشد. حتی نتیجه ای که 
تیم ملی در مسابقات جهانی کسب کرد تفاوتی با نتیجه ای که در 

دور قبل از آن با بازیکنان نسل طلایی به دست آمده بود نداشت.
بر  را  والیبال  فدراسیون  ریاست  که سال ها  داورزنی  محمدرضا 
عهده دارد و شاهد حضور نسل های مختلفی در تیم ملی بوده نظر 
جالبی درباره نسل طلایی والیبال ایران دارد. وی در این خصوص به 
ایرنا گفت: »ما معدن طلا داریم و همه بازیکنانی که آنها را کشف 
می کنیم و پرورش شان می دهیم تا به تیم ملی برسند طلا هستند. 
امین اسماعیل نژاد از شهر ملکان تبدیل به ستاره شد؛ بازیکنی مثل 
محمد موسوی از دزفول آمد؛ سعید معروف از ارومیه آمد و ستاره 
ایران ستاره شدند. من  بازیکنان در معدن طلای  این  شد. همه 
اعتقاد ندارم که تنها به یک نسل، نسل طلایی گفته شود؛ چون 
همه نسل ها طلایی بودند.همه بازیکنان پیشین و فعلی تیم ملی 
ایران خدمت کردند و نام  قابل احترام هستند. چون به والیبال 

کشورمان را در والیبال دنیا پررنگ کردند.
در حال حاضر توقع از تیم ملی کسب بهترین نتیجه در مسابقات 
آتی تیم ملی است؛ اما قطعا عطایی به مرور بازیکنان جوان را به تیم 
ملی اضافه خواهد کرد. بازیکنانی که می توانند نسل طلایی دیگری 

را برای والیبال ایران تشکیل دهند.

سیاست های متفاوت در مواجهه با استعفای زیردستان

یک بام و ۲ هوای دبیر 
»علیرضا دبیر« در مواجهه با استعفای برخی از مدیران و مربیان شاغل در فدراسیون کشتی موضع کاملا متفاوتی را اتخاذ می کند.

فقط نسل پیشین تیم ملی والیبال طلایی بود؟

توجیه رییس 
فدراسیون 

کشتی برای 
عدم حضور 
نایب رئیس 

مستعفی 
خود پرده از 

تصمیمات خاص 
و جهت دار 

دارنده مدال 
طلای المپیک 

سیدنی 
برداشت

پرسپولیس  نیمکت  روی  مختلف  سرمربی  سه  تنها  پانزدهم،  لیگ  از 
ایران لقب  با  ثبات ترین باشگاه فوتبال در لیگ برتر  این تیم  تا  نشسته اند 

بگیرد.
به گزارش ورزش سه، لیگ بیست و دوم در حالی به نیمه دوم خود رسیده 
که این فصل تغییرات در لیگ برتر کمتر از حد مورد انتظار بوده و به نظر 
قابل  تیم ها  هواداران  و  مدیران  رفتار  در  آرامش  و  صبوری  نوعی  می رسد 

مشاهده است.
از لیگ پانزدهم تاکنون، تنها شش تیم در لیگ برتر ایران همیشه حضور 
داشته اند: پرسپولیس، استقلال، سپاهان، فولاد، تراکتور و ذوب  آهن. نکته 
جالب اینکه این شش تیم در این فصل لیگ برتر هم بدون تغییر در راس 

کادر فنی به کار خود ادامه می دهند.
پرسپولیس تنها سه بار سرمربی جدید )نسبت به ابتدای فصل قبل( داشته 

و با ثبات ترین تیم ایران است.
در بین این تیم ها، پرسپولیس با ثبات ترین نیمکت را از لیگ پانزدهم بدین 
سو داشته و تنها سه سرمربی مختلف هدایت این تیم را برعهده داشته است. 
برانکو ایوانکوویچ در لیگ پانزدهم، شانزدهم، هفدهم و هجدهم روی نیمکت 
نیم فصل نخست لیگ نوزدهم سرمربی  قرمزها نشست، گابریل کالدرون 
سرخپوشان بود و یحیی گل محمدی نیز بعد از جدایی سرمربی آرژانتینی، 

هدایت پرسپولیس را تا حالا برعهده داشته است.
بعد از پرسپولیس، فولاد با ثبات ترین تیم ایران است. آن ها البته به جز 

گذشته  فصل  به  نسبت  جدیدی  سرمربی  فصل  شروع  در  بیستم،  لیگ 
دارند.  تیم دیگر  به چهار  بهتری نسبت  این حال وضعیت  با  اما  داشتند، 
دراگان اسکوچیچ، نعیم سعداوی، سیروس پورموسوی، ایلن استن، افشین 
بر  بودند که  نکونام، مردانی  نکونام، عبدالله ویسی و دوباره  قطبی، جواد 

صندلی هدایت سرخپوشان اهوازی تکیه زدند.
سپاهان، استقلال و ذوب  آهن سه تیمی هستند که در این مدت ۹ سرمربی 
مختلف را بر مسند هدایت خود داشتند. در این بین سپاهان دو فصل نوزدهم 
و بیست و یکم را بدون تغییر روی نیمکت آغاز کرد، اما در عوض در لیگ های 
پانزدهم، شانزدهم و هفدهم، هر فصل دو سرمربی مختلف را تجربه کرد که 

آمار ضعیفی برای این تیم با ثبات مرکز ایران محسوب می شود.
با این حال از لیگ هجدهم، سپاهان تنها سه سرمربی روی نیمکت خود 
داشته و مدیران این باشگاه با ورود محمدرضا ساکت، سیاست ایجاد ثبات را 
در دستور کار خود قرار دادند که البته تا کنون منجر به نتیجه نشده است.

نکته جالب در مورد استقلال این است که آن ها هر فصل نسبت به ابتدای 
استقلال  نیمکت  روی  تغییرات  لیست  این  داشته اند.  تغییر  گذشته  فصل 
مجیدی،  فرهاد  شفر،  وینفرد  منصوریان،  علیرضا  مظلومی،  پرویز  است: 
آندره استراماچونی، فرهاد مجیدی، محمود فکری، فرهاد مجیدی و ریکاردو 

ساپینتو.
برای تیم ذوب آهن نیز این عدد روی ۹ قرار دارد و سبزپوشان اصفهانی 
تنها این فصل نسبت به فصل گذشته تغییر نداشتند و نیمکت خود را به 

مهدی تارتار سپردند. ذوب  آهن در این مدت بارها تا آستانه سقوط نیز پیش 
رفت، اما بهترین دورانش را در لیگ هفدهم با امیر قلعه نویی رقم زد و به 
عنوان نایب قهرمانی رسید. این تیم حالا با مهدی تارتار امیدوار است رتبه 

تک رقمی داشته باشد و از کابوس منطقه سقوط رها شود.
نکته ویژه فهرست تیم های ثابت فوتبال ایران، تراکتور است. تی تی ها در 
لیگ پانزدهم تونی اولیویرا و امیر قلعه نویی را روی نیمکت داشتند و در لیگ 
یحیی گل محمدی  اتمام رساندند.  به  را  کار  قلعه نویی  با هدایت  شانزدهم 
سرمربی بعدی این تیم بود، اما مجتبی حسینی جای او را گرفت و سپس 

ساغلام سرمربی تیم شد.
دوره جدید تراکتور با هدایت این نفرات تاکنون سپری شده است: توشاک، 
شجاعی،  منصوریان،  )نوزدهم(،  الهامی  دنیزلی،  )هجدهم(،  لیکنز  تقوی، 
خطیبی، کریمی )بیستم(، کمالوند، کریمی، سولدو، ساغلام )بیست و یکم(، 
بردیف و خمس )بیست و دوم(. حالا به نظر می رسد با ورود خمس، تراکتور 
شرایط بهتری را تجربه می کند و محمدرضا زنوزی نیز قصد دارد قرارداد او 

را تمدید کند.
نکته جالب در مورد پرسپولیس این است که متوسط حضور سرمربی روی 
نیمکت این تیم عدد ۰.۴ را نشان می دهد و به عبارتی این تیم هر ۲.۵ فصل 

یک بار سرمربی خود را تغییر داده است.
بماند،  پرسپولیس  در  قراردادش  پایان  تا  گل محمدی  یحیی  اگر  حال 
سرخپوشان به متوسط هر سرمربی ۳.۳ فصل خواهد رسید که یک رکورد 

استثنایی است. در صورتی که پرسپولیس بلافاصله بعد از جدایی برانکو، 
یحیی را سرمربی می کرد، حالا این تیم متوسط هر سرمربی، ۴ فصل را داشت 

که یک آمار فوق العاده در فوتبال ایران محسوب می شود.

پشت پرده موفق ترین دوران یک باشگاه
با ثبات ترین تیم ایران اینجاست: پرسپولیس!

هشدار یک استاد بزرگ درباره شرایط شطرنج بازان کشور
استاد بزرگ شطرنج زنان ایران می گوید شطرنج بازان انگیزه ای برای ادامه دادن ندارند و برای همین است که همه 

یکی یکی می روند. 
مبینا علی نسب در گفت وگو با ایسنا درباره شرایط تیم ملی شطرنج اظهار کرد: ما مربی شخصی داریم، همه 
کارها به عهده خودمان است و با هزینه شخصی در مسابقات شرکت می کنیم. متاسفانه اردویی هم نداریم و همه 

چیز به عهده شخص ورزشکار است.
او گفت: آخرین مسابقه من لیگ قهرمانان اروپا به میزبانی اتریش و در مهرماه بود. برای تیم ترکیه بازی کردم. 
خوشبختانه نتیجه خوبی کسب کردیم . بعد از آن کمی درگیر درس شدم و احتمالا از فروردین قرار است دوباره 

مسابقاتم را شروع کنم. اولین مسابقه ام احتمالا اپن اسپانیا خواهد بود. 
وی در پاسخ به این سوال که این مشکلات و مهاجرت برخی شطرنج بازان شرایط شطرنج را بغرنج تر نمی کند؟ 
گفت: رفتن طباطبایی که فکر نمی کنم صحت داشته باشد. تاجایی که من می دانم او همچین قصدی ندارد، 
اما شرایط هم اصلا خوب نیست. در این شرایط مسابقه رفتن و گرفتن مربی خارجی خوب سخت است. همه 
شطرنج بازان با هزینه شخصی خود در مسابقات شرکت می کنند و مربی شخصی دارند.  علی نسب گفت: با این 
شرایط تا یک جایی می توان ادامه داد. شطرنج بازان انگیزه ای برای ادامه دادن ندارند و برای همین هست که یکی 
یکی می روند. امیدوارم شرایط خوب شود و فکری به حال شطرنج ایران کنند. ما در بازی های آسیایی هم هستیم 
و امیدوارم بتوانیم نتیجه خوبی بگیریم. او درباره هزینه های شخصی که شطرنج بازان انجام می دهند گفت: هزینه 
مربی از ساعتی ۳۰ تا ۵۰ یورو شروع می شود به بالا. هزینه شرکت در مسابقات هم پول کمی نیست. برای هر 
مسابقه تقریبا ۵۰ تا ۶۰ میلیون هزینه می شود. در این شرایط برای ما سخت است که همیشه مسابقه برویم و 
فعال باشیم. این استاد بزرگ شطرنج افزود: امیدوارم کمی بیش تر به شطرنج نگاه و توجه کنند. ما بازیکنان خوب 

و جوانی در این رشته داریم که می توانند پیشرفت کنند اما چون حمایت نمی شوند از شطرنج فرار می کنند و دیگر 
انگیزه ای برای ادامه دادن ندارند. امیدوارم بیش تر توجه کنند، مربی بگیرند، اردو بگذارند تا با آمادگی خوبی هم در 

بازی های آسیایی و هم داخل سالن آسیا شرکت کنیم.
وی در پاسخ به این پرسش که مربی خارجی باید در چه سطحی باشد؟ گفت: باید سطح مربی خارجی تیم ملی 
خیلی بالا باشد. سطح شطرنج مردان ما خیلی بالا است. سوپر استاد بزرگ داریم، دو یا سه بازیکن با ریتینگ ۲۶۰۰ 
داریم که این ها نیاز به مربی بزرگی دارند تا بتوانند پیشرفت کنند. امیدوارم به قولی که به ما داده اند عمل کنند و 

یک مربی خوب برای ما بیاورند. 
او در پایان گفت: در حال حاضر من و خانم پریدر استاد بزرگ زنان ایران هستیم . البته خانم پریدر فعال نیستند.


